



Татьяна Губанова

Поликарп Лебедев. «Многолетняя и многотрудная деятельность»

«Поликарп (Александр) Иванович Лебедев (1904–1981) – советский партийный и государственный деятель, заслуженный деятель искусств РСФСР (1965), председатель Комитета по делам искусств при Совмине СССР (1948–1951), секретарь правления Союза художников СССР по международным отношениям (1963–1973), директор Государственной Третьяковской галереи (1939–1941, 1954–1979)...» За этой скупой справкой в Википедии стоит жизнь человека, полная взлетов и разочарований, счастливых совпадений и неожиданностей. Жизнь, долгие годы которой были посвящены служению главному музею русского искусства. Отдельные события многолетней и многотрудной деятельности П.И. Лебедева на ответственных постах описывает в эмоционально-доверительной форме его дочь Т.П. Губанова, автор статьи, заведующий отделом зарубежных выставок Третьяковской галереи. В публикацию вошли фрагменты личных воспоминаний директора, хранящиеся в семейном архиве.

Tatyana Gubanova

Polikarp Lebedev. “Longstanding and Laborious Effort”

“Polycarp (Alexander) Lebedev (1904–1981), Soviet party and state official, Honored Artist of the RSFSR (1965), Chairman of the Committee for Arts at the USSR Council of Ministers (1948–1951), Secretary of the Board of the USSR Union of Artists for International Relations (1963–1973), Director of the State Tretyakov Gallery (1939–1941, 1954–1979)...” Behind this scant entry in Wikipedia is a life filled with rises and disappointments, happy coincidences and surprises, a life many years of which were devoted to serving the main museum of Russian art. In this article, Lebedev’s daughter T.P. Gubanova, head of the International Exhibitions Department of the Tretyakov Gallery, describes certain events of the longstanding and laborious effort undertaken by her father in the capacity of a high-ranking official. The article includes fragments of the director’s personal reminiscences from his family archive.